
سریال 

سینمای ایران 

تندیس هایی که 
واکنش برانگیز شدند

روز 24مرداد و نزدیک به 
9 ماه بعد از درگذشت بیتا 
فرهی، تندیس این بازیگر 
ماندگار سینمای ایران در 
موزه سینما رونمایی شد؛ 

یک تندیس  هایپررئال که ســعی شده بود در 
جزئیات بسیار شبیه به صاحبش باشد، اما در 

کل تبدیل به تندیسی شد با چهره ای مردانه!
تندیس بیتا فرهی که نخستین تندیس از یک 
بازیگر زن در موزه سینماســت، ساخته افروز 
بوجاریا و مرتضی سعیدی اســت. در مراسم 
رونمایی از تندیس، سعیدی خود بیتا فرهی را 
بانی ساخت این مجسمه  معرفی کرد و گفت: 
»سال گذشته مشغول ساخت مجسمه ای بودم 
و زمانی که بیتا فرهی تصاویر مربوط به آن را 
مشاهده کرد به شوخی از من پرسید: چه زمان 
مجسمه  مربوط به مرا می سازی؟ قصد داشتم 
به مناسبت تولد خانم فرهی سردیسی کوچک 
را به او تقدیم کنم، اما ایــن اتفاق رخ نداد. در 
ســاخت این تندیس تلاش کردیم تا جزئیات 

بسیاری را اعمال کنیم.«
به هر حال با تمام تلاشــی کــه در بازنمایی 
جزئیات چهره بیتــا فرهی در ایــن تندیس 
شــد، بســیاری از مشــاهده کنندگانش 
آن را شــمایلی مردانه توصیــف کردند. یک 
روزنامه نــگار هم در واکنش بــه این تندیس 
در صفحه شــخصی اش نوشــت:  » با تشکر از 
زحمات هنرمند تندیس ســاز اما به نظر چهره 
تندیس نیــاز به تلاش خیلی بیشــتری برای 
شبیه سازی داشت.« کاربران دیگری با لحنی 
بســیار صریح تر از واکنش این روزنامه نگار از 
اساس خواستار پایان دادن به ساخت تندیس 
بازیگران شــدند تا دیگر چنیــن آثار ضعیفی 
ســاخته نشــود. هرچند دختر بیتا فرهی در 
پاسخ به این انتقادها گفته است: »این تندیس 
واکنش های متفاوتــی را برانگیخت؛ برخی با 
دیدنش، حضور مادر را حس کردند و دلشان به 
تپش افتاد، برخی دیگر از ترس زنده نمایی اش 
نزدیک نمی شــدند و عده ای نیز به شباهتش 
انتقاد داشــتند و اینکه چرا چنین خلق شده 
است برایشان سؤال برانگیز شده بود. اما آنچه 
برای من به عنوان بازمانده این هنرمند ارزشمند 
است، زنده نگه داشتن یاد اوست. باید مفهوم 
واژه تندیس را به درســتی فهمیــد؛ اهمیت 
تندیس در شباهتش نیست، بلکه در شمایل 

و نمادی است که از آن هنرمند به جا می ماند.
 

جمشید مشایخی
تندیسی که در خور هنرمند نبود

اردیبهشــت ســال98 
سردیســی از جمشــید 
مشــایخی در یکــی از 
خیابان هــای منطقــه 
یــک تهران نصب شــد؛ 

سردیســی که به گفته احمد مسجدجامعی، 
عضو شورای شهر وقت تهران هیچ شباهتی به 
مشایخی نداشت. او گفته بود: »به نظر می رسد 
براساس یک عکس پرسنلی مربوط به روزهای 
آخر حیات او ساخته شده است. این سردیس 
حتی در خور مشایخی نیســت و بهتر است از 
شهرداری بخواهیم که در مورد چهره های ملی 

فکر ملی کند.«
تندیس به قدری ناشیانه و بی هیچ شباهت به 
مشایخی ساخته شده بود که خردادماه همان 
سال به کارگاه برگردانده شد تا بازسازی شود و 
سازنده اش هم نقایص آن را پذیرفت.مجسمه 
اول براساس عکسی از جمشــید مشایخی با 
محاسن و بدون عینک ساخته شده بود، اما در 
نســخه بعدی تصویری از او بدون محاسن و با 

عینک بازسازی شد.

علی نصیریان
 تندیسی بی بهره از درک خصوصیات هنرمند

آبان سال99 در باغ هنر 
خانه هنرمندان تعدادی 
مجسمه از بزرگان سینما 
رونمایــی شــد. یکی از 
تندیس هــا متعلــق به 

علی نصیریان بود که حتی اگــر کنار آن هم 
می ایســتاد، هیچ شباهتی نمی شــد بین او و 
سردیسش یافت. مجســمه آنقدر دور از علی 
نصیریان بود که مــورد اعتراض او قرار گرفت. 
نصیریان در واکنش به سردیسش گفت: »این 
غلط است. اگر بخواهند از خودشان شخصیت 
بســازند باید آگاه باشند که شــخصیت من 
نصیریان چه جور خصوصیاتی دارد و درصورت 
و عکس من چه می بینند و باید آن را منعکس 
کنند؛ نه اینکه با تخیل خودشان یک صورت 

تقریبا نزدیک یا شبیه به من بسازند.«

داوود رشیدی
 جای خالی تحقیق و پژوهش

ســردیس علی نصیریان 
تنهــا مجســمه در باغ 
هنرمنــدان نبــود کــه 
منفــی  واکنش هــای 
به دنبال داشــت. اصولا 

تمام مجســمه هایی که در جریــان دومین 
سمپوزیوم مجسمه ســازی در باغ هنرمندان 
نمایش داده شدند، مشکلات بسیاری داشتند؛ 
از بی ربط بودن چهره ها تا غیرحرفه ای بودن و 
حتی حذف عینک معروف عباس کیارستمی 
در تندیسش. مجسمه داوود رشیدی هم که در 
همین مجموعه به نمایش درآمد، انتقادهای 

زیادی را  به دنبال داشت.

شقایق عرفی نژادیادداشت
روزنامه نگار

 »بازنده« به جای 
»زخم کاری«

با به پایان رسیدن پخش 
فصل سوم سریال »زخم 
کاری«، سریال »بازنده« از 
شبکه نمایش خانگی پخش 
خواهد شد. »زخم کاری« 
با همه فراز و نشیب هایش 
یکــی از مجموعه هــای 
خانگی  نمایش  پربیننده 
بوده و باید دید سریالی که 
جایگزینش می شود تا چه 
انــدازه می تواند مخاطب 
جذب کند. سریال »بازنده« 
از اواخر تابستان به نمایش 
در خواهد آمد . همزمان با 
نزدیک شدن به زمان پخش 
سریال »بازنده« از پوستر 

رسمی آن رونمایی شد.
   این ســریال به روایت 
داســتان کارآگاه کیانی 
می پــردازد کــه درگیر 
پرونده ای پیچیده می شود 
و رازهای بزرگــی از یک 

خانواده را بر ملا می کند.
   امیــن حســین پور 
نویســنده و کارگــردان 
ســریال »بازنده« است و 
احسان ظلی پور تهیه کننده 

آن.
   علیرضا کمالی، ســارا 
بهرامی، صابــر ابر، صدف 
اسپهبدی، رویا جاویدنیا، 
محمدعلی محمدی و پیمان 
قاسم خانی بازیگران اصلی 

این سریالند.
   احســان ظلی پــور، 
تهیه کننده سریال »بازنده« 
پیش از این سریال »نیسان 
آبی« را در شبکه نمایش 
خانگــی در 2فصل عرضه 
کرده بــود که مجموعه ای 

کمدی بود. 

 پروانه نمایش 
 برای »مسیح پسر مریم« 

پس از ۳سال
   »مسیح پسر مریم« پس 
از 3ســال از وزارت ارشاد 
پروانه نمایش گرفت. فیلم 
ســینمایی »مسیح پسر 
مریم« به کارگردانی علی 
جعفرآبادی و تهیه کنندگی 
مهدی فرجــی و جلیل 
شــعبانی با اعلام وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی 
موفق به کســب پروانه 

نمایش شد.
   این فیلم ســینمایی 
بــه نویســندگی علی 
جعفرآبادی و امیر ابیلی در 
سال۱۴۰۰ برای حضور در 
فیلم  جشنواره  چهلمین 
فجر و اکران در ســینماها 

آماده نمایش شده بود.
   »مســیح پسر مریم« 
محصول ســازمان هنری 
- رســانه ای اوج است که 
قصه ای متفاوت از دهه۵۰ 

شمسی را روایت می کند.
امیــر نــوروزی، پانته آ 
پناهی ها، بهرام ابراهیمی، 
المیــرا دهقانــی، پاوان 
افســر، مهرداد ضیایی، 
حمید ابراهیمی، گلنوش 
قهرمانی، منصور نصیری، 
الهام شعبانی، نینل یعقوبی، 
محرم زینال زاده، مجتبی 
لاله زاری، یاســر ساغری، 
مریــم ماهــور و دریک 
تکدیان بازیگران این فیلم 
سینمایی اند. »مسیح پسر 
مریم« نخســتین تجربه 
علی جعفرآبادی در مقام 
کارگــردان فیلــم بلند 
سینمایی است که به زودی 

اکران خواهد شد. 

     یکشنبه    28 مرداد  1403
       13 صفر    1446
         سال سی ودوم
            شـماره  9182
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مهم ترین شباهت سینما و ورزش، ولع هر دوي آنها به شهرت است. 
هرکه و هرچه از شهرت، ســهم و بهره ای دارد، مورد توجه این 
دو حرفه قرار می گیرد.  سال هاســت که ورزشکاران محبوب و 
مشهور وارد سینما می شوند و سعی می کنند با جادوی سینما 
خودشان را در ســال های پس از پایان دوران حرفه ای شان 
احیا کنند. نمونه بارزش پژمان جمشــیدی است که زمانی 
بازیکن تیم فوتبال پرســپولیس بود و حتی در تیم ملی هم 
بازی کرد، اما حالا ســتاره بی چون وچرای سینمای تجاری 
شناخته می شود. در مقابل، طبیعتا بازیگران یا خواننده ها که 
معمولا تمرین های سخت ورزشکاران حرفه ای را پشت سر 
نگذاشته اند و توانایی ها و مهارت های آنها را ندارند، نمی توانند 
راهی به ورزش حرفه ای و میدان مسابقات پیدا کنند. اما اگر 
درِ ورزش حرفه ای بسته است، در فدراسیون ها که بسته 
نیست. فدراسیون های ورزشی در کشور ما اشتهای زیادی 
به استفاده از چهره های مشهور غیرورزشی در سمت های 

رسمی دارند.  درست اســت که صندلی هایی که به چهره های 
مشهور سینما و موسیقی در فدراسیون ها می رسد، بیشتر جنبه 
تبلیغی و تزیینی دارد، اما به هر حال این سؤال را پیش می کشد 
چرا یک بازیگر، یک خواننده یا هرچه غیرورزشــی ای باید جزو 

ارکان یک فدراسیون باشد. مسلم است که فدراسیون ها با این ادعا 
که قصد دارند از شهرت این ورزشکاران برای توسعه و ترویج خصوصا 
ورزش های کمترشناخته شده استفاده  کنند از آنها دعوت به همکاری 
می کنند، اما آیا عملا محمدرضا گلزار عضو هیأت رئیسه انجمن پدَِل 
ایران و سرپرســت تیم ملی این ورزش است و باعث گسترش این 
ورزش در کشور شده است؟ اینکه کدام چهره های غیرورزشی در 

فدراسیون های ورزشی سمت گرفته اند موضوع این گزارش است.

ناصر احدیگزارش
روزنامه نگار

سلبریتی زدگی 
فدراسیون ها

 محمدرضا گلزار، میلاد کی مرام و سالار عقیلی در 
ورزش چه می کنند؟

خوانندگی، بازیگری، مجری گری و هر کار و حرفه دیگری 
در دنیای سرگرمی نتوانست محمدرضا گلزار را آنقدر راضی 
کند که او را از سرزدن به دنیای ورزش معاف کند. آذر سال 
۱۳8۷ اعلام شد که گلزار از هفته هشتم رقابت های لیگ 
برتر والیبال روی نیمکت مربیگری تیم ارتعاشات صنعتی 
ایران می نشــیند. چند روز بعد از این خبــر، رئیس وقت 
فدراســیون والیبال، محمدرضا داورزنــی، در مصاحبه ای 
درباره حضور گلزار در لیگ برتر این رشته گفت: »از حضور 
هنرمنــدان و ازجمله محمدرضا گلــزار در عرصه والیبال 
حمایت می کنم. هنر و ورزش زبانی است که نسل جوان به 
خوبی با آن ارتباط برقرار می کند. حال آنکه گره خوردن این 
دو با یکدیگر در برقراری مستحکم تر این ارتباط تأثیر مثبت 
خواهد داشــت. در اینکه محمدرضا گلزار چهره محبوب 
نسل جوان است، شکی نیســت. جذب وی آن هم به عنوان 
مربی بدن ساز نه تنها باعث تقویت انگیزه های تیم مربوطه 
می شود، بلکه علاقه مندی بیشتر ورزش دوستان به رشته 
والیبال و همچنین افزایش حضور تعداد تماشاگران در 
سالن مسابقات را هم به همراه خواهد داشت.« رئیس 
فدراسیون والیبال با اشاره به پیشینه ورزشی و والیبالی 
محمدرضا گلزار تأکید کرد: »اقدام مســئولان تیم 
ارتعاشات صنعتی برای جذب محمدرضا گلزار از 
بین اهالی هنر کاملا بجا و منطقی بود چراکه این 
بازیگر سینما پیش از روی آوردن به عرصه سینما 
یک والیبالیست بوده است و بعد از آن در عالم هنر 
مشغول به کار شــد. درواقع محمدرضا گلزار به 
خانه اول خود در زمینه کاری بازگشته است و 
من از این بابت خوشحالم. تجربه و فعالیت هایی 
که وی در زمینه والیبال داشته، قابل توجه است 
و قطعا به زودی شــاهد تأثیرگذاری آن در تیم 
ارتعاشات صنعتی خواهیم بود.« یک هفته بعد 
از منصوب شــدن گلزار به سمت مربی بدن ساز 
تیم ارتعاشات صنعتی ایران، این تیم ۳ بر صفر 
به حریفش باخت و گلــزار دلیل باخت تیمش را 
نبود هماهنگی تیمی در بیــن آنها عنوان کرد. او 
در مصاحبه بعد از این بازی گفته بود چند سال در 
باشگاه اکسیژن کار بدن سازی انجام داده و تجربه 
لازم برای انجام این کار را دارد. چند وقت بعدگلزار در 
مصاحبه ای دیگر مدعی شده بود که از زمانی که به این 
تیم پیوسته شاهد افزایش صمیمیت در بین بازیکنان 
بوده اســت. او در همین مصاحبه گفته بود: »اگرچه 
قرار دادم با ارتعاشات یک ســاله است اما این به 
منزله کوتاه بودن دوره فعالیت های ورزشی من 
به این صورت نیست. از آنجا که پیش از این 
نیز تجربه های زیادی از حضور در میادین 
والیبال کسب کرده ام، قصد دارم این کار 
را ادامه دهم. اما اینکه در ارتعاشــات 
ماندگار شوم به شرایط پیش آمده 

در آینده بستگی دارد.«
نهایتا حضور گلــزار در والیبال 
طولانی نشــد و بعد از مدتی 
هم رســانه ها علاقه شان را 
به اخبار فعالیــت وی در 
والیبال از دســت دادند. 
اما این پایان فعالیت او 

در ورزش نبود. 

محمدرضا گلزار مربی بدن ساز والیبال

محمدرضا گلزار در پدَِل 
آذر ســال گذشــته محمدرضا گلزار به عنوان عضو 

هیأت رئیسه انجمن پدل ایران و سرپرست تیم ملی پدل معرفی 
شد.  او پس از عضویت در هیأت رئیسه انجمن پدل ایران بیان کرد: »در 

این مدت خیلی تلاش کردم که این سمت را نپذیرم با وجود اینکه من عاشق 
ورزش هستم، مخصوصا ورزش پدل که بســیار جذاب است. همه می دانید که 

پذیرش این سمت چه مسئولیت سنگینی است. من قول دادم که کمک کنم و به 
عهدم وفادارم و امیدوارم با کمک اهالی رسانه به افتخارات بین المللی دست پیدا کنیم. 
 از وزارت ورزش و رئیس فدراسیون تنیس هم تشکر می کنم. امیدوارم بتوانیم با کمک
هم بدرخشیم.«گلزار در پاسخ به این پرسش که در والیبال حضور کوتاهی داشت و 
آیا در پدل ماندگار است تأکید کرد: »من از معدود هنرمندانی هستم که زندگی ام 
با ورزش عجین شده است. سال ها والیبال را به صورت حرفه ای و باشگاهی کار 

کرده ام. در اسکی هم سال ها بوده ام. در والیبال یک فصل را به عنوان مربی 
بدن ساز کنار یکی از تیم ها بودم. برای پدل هم مطمئن باشید که تیم 

ملی سال آینده سورپرایزهایی دارد.« گویا حضور گلزار در پدل 
مربوط به بخش بین الملل این رشته می شود که این 

مســئله هم در نوع خود عجیب اســت. 

سالار عقیلی در وودبال
اردیبهشــت امســال ســالار عقیلی، 
خواننده، به دعوت مهرداد جمشیدی، 
دبیرکل فدراسیون و سرپرست انجمن 
وودبال کشور، به عضویت هیأت رئیسه 
انجمن وودبال درآمد. عقیلی در مراسم 
پذیرش حکمش ضمن ابراز خرسندی 
از پذیرش این دعوت از سوی وودبال و 
آرزوی موفقیت برای رشد و توسعه این 
رشته جذاب، حمایت خود را از وودبال 

اعلام کرد. وودبال یک ورزش توپ و میله ای شــبیه به گلف است. در این ورزش، بازیکنان از یک میله 
چوبی و توپ هایی که کمی بزرگ تر از توپ های گلف اند استفاده می کنند. هدف این است که توپ را با 
کمترین ضربه به هدف برسانند. پرسیدن اینکه حضور سالار عقیلی چقدر برای این ورزش مفید است، 

از آن سؤال هایی است که اصلا به جوابی نیاز ندارد.

میلاد کی مرام در فدراسیون تنیس

پدل ازجمله ورزش های راکتی است که در ایران زیرمجموعه 
فدراســیون تنیس اســت.  گویا حضور گلزار خیلی به مذاق 
این فدراســیون خوش آمده که چنــد روز پیش در حکمی 
میلاد کی مرام را به عنوان رئیس کمیته تنیس ساحلی ایران 

معرفی کرد. 
البته کی مرام قبلا هم به عنوان مشاور رئیس فدراسیون و عضو 
کمیته ساحلی والیبال منصوب شده بود ولی حالا در سمتی 
دیگر قرار است فعالیت کند. فدراسیون تنیس علاقه ویژه ای 
به استفاده از سلبریتی ها دارد. ۱۶ فروردین سال ۱4۰۰ هم 

امیر جدیدی به تیم ملی تنیس دعوت شد. 
سرمربی تیم ملی در آن مقطع درباره علت دعوت از جدیدی 
به تیم ملی گفتــه بود: »او قبل از اینکه بازیگر شــود تنیس 
بازی می کرد و در مســابقات مختلف هم حضور داشت. اگر 

در مســابقات هم حضور 
داشته باشد حال و هوای 

بهتری به رقابت ها می دهد.«  
این خبر بــا واکنش های منفی 
و انتقادی زیادی مواجه شــد. 

دو روز بعــد فرزیــن ضیــاآذری، دبیر 
فدراســیون تنیــس، از حضور تشــریفاتی 

جدیدی خبر داد و گفت: »فدراسیون تنیس این را 
می داند که جدیدی برای تورنمنت های بزرگ نیست 
و هدف از دعوت او بیشتر جنبه تشریفاتی و فرمالیته 

دارد تا توجه ها را به تنیس جلب کند چراکه او بازیگر 
معروفی اســت و حضورش در تنیس قطعا برای 

عموم مردم جالب است.«

محمدرضا گلزار، مربی بدن ساز رامین رضاییان
سال ۱3۹۸ رامین رضاییان ویدئویی در صفحه 
شخصی اش در اینستاگرام منتشر کرد که پس 
از اتمام رقابت های لیگ ستارگان قطر و حذف 
تیمش از مسابقات جام امیر این کشور، تمرینات 
اختصاصی اش را در تهران زیرنظر محمدرضا 
گلزار پیگیری می کند. برای این دو ستاره 

سینما و فوتبال که هر دوشان به بودن در صدر 
خبرها علاقه دارند، این خبر بیشتر نوعی 

تبلیغ بود. مطمئنا رضاییان با سال ها سابقه 
در فوتبال آنقدر مربی بدن ساز کاربلد و 

متخصص بدن سازی فوتبال سراغ دارد 
که نیازی به گلزار نداشته باشد، 

اما هیچ کدام از آن مربی ها، با 
وجود همه تخصص شان، 

شهرت شان به گرد پای 
گلزار هم نمی رسد. 


